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ln gesprek met inwoners over wateroverlast

A. Aanleiding

Op 20 december 2017 heeft de gemeenteraad van Laren een motie aangenomen waarin het
col lege opgedragen werd:

1) Op korte termijn bijeenkomsten tussen bewoners en de gemeente te beleggen,
teneinde na te gaan of overeenstemming tussen partijen kan worden bereikt;

2) Een budget van maximaal € 10.000 ter beschikking te stellen om een bureau in te
schakelen dat deze bijeenkomsten procesmatig en technisch-inhoudelijk kan

ondersteunen;
3) Ernaar te streven dat dit proces uiterlijk L mei 20L8 is afgerond zodat definitieve

besluitvorming kan plaatsvinden.

Naar aanleiding van deze motie heeft het college een aanpak opgesteld om uitvoering te geven

aan deze motie. Het doel daarvan was om inwoners meer te informeren over en te betrekken bij
het voorgestelde beleid voor het tegengaan van wateroverlast door riool- en regenwater en de
totstandkoming daarvan. En daarnaast om te luisteren naar de ideeën, vragen, zorgen en

wensen van inwoners.

ln dit memo wordt verslag gedaan van de activiteiten en bevindingen

B. Uitvoering

De kern van de aanpak was om in gesprek te gaan met inwoners over wateroverlast. Daarbij
onderscheidden we 2 groepen. Enerzijds de groep van insprekers en indieners van zienswijzen
(en hun achterban) en anderzijds alle inwoners van Laren. Om deze aanpak te ondersteunen
heeft de communicatie een extra impuls gekregen met name door het actualiseren van de

website en het weer actiever inzetten van de nieuwsbrief. De (aspirant) gemeenteraadsleden
zijn middels een aparte bijeenkomst geïnformeerd. Per onderdeel lichten we nader toe wat we
gedaan hebben.

ln gesprek met inwoners
o lnsprekerscommissievergodering

Al in december zijn de insprekers van de commissievergadering van t2 december 2017
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uitgenodigd voor een overleg met de wethouder. Dit was ook in lijn met de toeìeÉfñEÌtrde
commissievergadering dat de (technische) vragen van de insprekers geïnventariseerd en

beantwoord zouden worden. Drie insprekers wilden van deze uitnodiging gebruik maken. ln een

goed gesprek is de aanpak toegelicht. De insprekers gaven aan geen behoefte meer te hebben

aan een gesprek met hun achterban, of niet over een achterban te beschikken. Zij hadden wel

een aantal suggesties voor de uitvoering.

Met de overige 3 insprekers, die allen bleken te spreken namens het bewonerscollectief
doelmatige aanpak wateroverlast, is pas in maart een eerste gesprek geweest. Dit gesprek ging

over het proces. Daarna is in april een eerste inhoudelijk gesprek gevoerd. Tijdens dit gesprek

waren -op verzoek van het bewonerscollectief- 2 medewerkers van Sweco aanwezig. Het

bewonerscollectief was er onvoldoende van overtuigd dat afkoppelen de meest doelmatige

oplossing is voor wateroverlast, had twijfels bij de geraamde kosten voor afkoppelen en vond

het gebruik van de verordening te dwingend. Tevens gaven ze aan onvoldoende kennis te

hebben om te beoordelen of de gemeentelijke aanpak goed onderbouwd is.

ln een vervolggesprek tussen de technisch deskundigen en in aanwezigheid van een

vertegenwoordiging van het bewonerscollectief is de keuze voor afkoppelen onderschreven

door de medewerkers van Sweco. Ook is er vertrouwen in de gebiedsgerichte aanpak. Zij blijven

echter kritisch over de snelheid van uitvoeren en de geraamde kosten. Duidelijkheid bieden aan

inwoners heeft wat hen betreft hoge prioriteit. De bevindingen van Sweco en het

bewonerscollectief zijn in een notitie vastgelegd, deze is als bijlage bij dit memo gevoegd.

Wij hebben met 4 vertegenwoordigers van het bewonerscollectief gesproken. Zij hebben

aangegeven zelf de terugkoppeling te willen doen aan hun achterban.

o lndieners zienswijze
Vanwege de 'reset' en het uitblijven van een nieuw besluit over de aanpak wateroverlast hadden

de indieners van zienswijzen nog geen definitief besluit over hun zienswijze ontvangen. ln maart

en april hebben we hen per brief geïnformeerd over de nieuwe aanpak en hoe we hun

zienswijze daarbij betrokken hebben. Ook hebben we hen aangeboden om met elkaar in gesprek

te gaan hierover, tot nu toe heeft één persoon van dit aanbod gebruik gemaakt.

o Buurtpreventieverenigingen
Voor de 'reset' hebben we bij enkele buurtpreventieverenigingen uitleg gegeven over

afkoppelen. Deze verenigingen hebben we aangeboden om de vernieuwde aanpak nader toe te

lichten. Hiervan is geen gebruik gemaakt.

Met een bewonersgroep in een gebied waar veel wateroverlast is, is op locatie een bijeenkomst
georganiseerd om de aanpak toe te lichten. Deze bewoners willen graag aan de slag met de

uitvoering.

o Raod- en commissieleden
Begin maart hebben we een informatiebijeenkomst georganiseerd voor raads- en

commissieleden en (vanwege de verkiezingen) aspirant raadsleden. Dit gaf hen de gelegenheid

vragen te stellen en het projectteam de kans om de presentatie en de opzet van de avond te

testen.
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È
a Overige inwoners Lqren

De meeste inwoners hebben we gesproken tijdens de bewonersavonden waarbij alle

belangstellenden welkom waren. Bij de 7 bijeenkomsten zijn in totaal ruim 150 mensen

aanwezig geweest. De gesprekken werden geleid door Jaap Bood (voormalig wethouder te
Eemnes). Tijdens de bewonersbijeenkomsten hebben we inzicht gegeven in de problematiek van

wateroverlast en de aanwezigen meegenomen in onze afwegingen voor de nieuwe aanpak.

Daarbij hebben we, anders dan in het GRP, alle mogelijke oplossingsrichtingen besproken. We

hebben gemerkt dat we hiermee dit ingewikkelde onderwerp bij veel inwoners hebben kunnen

verduidelijken.

Tijdens de bijeenkomsten was ook ruimte voor vragen en discussie. De vragen zijn tijdens de

bijeenkomst beantwoord en nieuwe vragen zijn toegevoegd aan de vragen en antwoorden op de

website.

Het merendeel van de aanwezigen bleek zich na afloop op hoofdlijnen te kunnen vinden in de

keuze voor afkoppelen.

I n zet co m m u ni cdti e mi d d el e n
o Website

Om zoveel mogelijk inwoners zo goed mogelijk te kunnen bereiken, was de inzet van

communicatiemiddelen ook een belangrijk onderdeel van de aanpak. Gestart is met het op orde
brengen en actualiseren van de website. Alle eerder verzamelde vragen zijn voorzien van een

antwoord en gebundeld naar categorie op de website geplaatst. Ook is er de mogelijkheid om

nieuwe vragen te stellen. Actuele informatie wordt op de website geplaatst, zoals de presentatie

die bij de bewonersavonden getoond is.

o Bewonersbrief
Daarnaast zijn in februari de bewoners van de deelgebieden L t/m 6 via een bewonersbrief
geÏnformeerd over hoe we met de inwoners van Laren in gaan.

o NieuwsbriefWoteroverlost
Met de nieuwsbrief worden inwoners geregeld geïnformeerd over de aanpak en de voortgang.
Ook zijn zij op deze manier uitgenodigd om mee te praten over wateroverlast. ln de periode van

L2 december 20!7 t/m april 2018 zijn er 4 nieuwsbrieven verschenen. Om zoveel mogelijk
inwoners via de nieuwbrief te bereiken zijn inwoners met wie we al in contact waren
uitgenodigd om zich te abonneren op de nieuwsbrief. En met succes. ln december 2OI7 waren
er nog 238 abonnees. lnmiddels is het aantal abonnees gestegen IoL 4I7 .

o SocialMedia
Om ook een wat jongere doelgroep aan te sporen naar de bewonersbijeenkomsten te komen, is
ook Facebook en twitter ingezet

o Regionole media
Daarnaast hebben we het Larens Journaal en Laarder Courant de Bel gebruikt voor het
publiceren van de bewonersbijeenkomsten. De Gooi- en Eemlander heeft in maart een

uitgebreid achtergrondartikel (2/1, pagina) gepubliceerd over wateroverlast.
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C. Concluderend "q

De afgelopen maanden is er veel contact geweest met inwoners over de aanpak van

wateroverlast. Met name de openbare informatiebijeenkomsten zijn zeer zinvol geweest als

manier om veel bewoners te bereiken. De 'intieme' setting van maximaal 30 bewoners per

bijeenkomst heeft eraan bijgedragen dat er voor alle aanwezigen ruimte was om ziin/haar
reactie te geven.

Alternotieven
Het meest genoemde alternatief is het vergroten van de capaciteit van de Gooyergracht.

De gedachte is dat door de capaciteit te vergroten, het riool in Laren sneller doorstroomt en dus

meer water kan verwerken. Dit alternatief roept bij een grote groep echter ook weerstand op,

omdat er in dit geval meer afualwater in de Gooyergracht terecht komt.

Een ander veelgenoemd alternatief is het plaatsen van extra pompen om de afuoercapaciteit van

het riool te vergroten. Ook in deze variant komt er meer afualwater in de Gooyergracht.

Daarnaast zijn er de nodige suggesties gedaan voor het afuoeren van hemelwater. Deze zullen

we uiteraard meenemen in de uitwerking van de gebiedsplannen.

Compleet nieuwe varianten zijn niet aangedragen

Droagvlak
De bewonersbijeenkomsten hebben een grote bijdrage geleverd aan het verkrijgen van

draagvlak voor de in het GRP voorgestelde aanpak.
Een goede uitleg van waarom er gekozen wordt voor het aanpakken van wateroverlast en wat
we dan precies gaan doen blijkt essentieel te zijn voor het verkrijgen van draagvlak.

Andere belangrijke elementen zijn de gebiedsgerichte aanpak en het daaraan gekoppelde

maatwerk. Dat er gericht gekeken wordt naar wat er in een specifieke s¡tuatie mogelijk en nodig

is, en dat er een integrale benadering is van maatregelen op particulier terrein en in de

openbare ruimte, is van grote meerwaarde voor de bewoners. Ook het gelijk verdelen van de

kosten via de rioolheffing is van belang. En tot slot draagt de verantwoordelijkheid die de

gemeente neemt bij het uitvoeren van de aanpak, de kwaliteit van de maatregelen en het
voorkomen en verhelpen van eventuele schade bij aan het verkrijgen van draagvlak.

Aanbevelingen
We hebben veelgeleerd van de contacten die we de afgelopen maanden met inwoners hebben

gehad. Voor het vervolgtraject leidt dat tot een aantal aanbevelingen:

L Blijf uitleggen
We moeten ervan uitgaan dat er nog steeds inwoners zijn die n¡et op de hoogte zijn van het
hoe en waarom van onze aanpak.

2. Blijf inwoners betrekken
Betrek inwoners bij het uitvoeringsplan en, uiteraard, de gebiedsgerichte aanpak.
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3 Kies voor de gebiedsgerichte aanpak
Afkoppelen is de oplossing voor het ca
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paciteitspro bleem i n het riool 
" 

n h.ft gÉñ?ããtñ. n
schade bij hevige regenval. De gebiedsgerichte aanpak is nodig om te kunnen schakelen

tussen de overkoepelende doelen en de mogelijkheden per gebied of perceel. Het is een

goede manier om in samenspraak en met medewerking van bewoners te bepalen welke
maatregelen getroffen worden. Daarnaast is het een manier om efficiënt te kunnen werken
en vanuit modellering het effect van maatregelen goed te kunnen bepalen en toetsen.

4. Geef (financieel) ruimte voor maatwerk
Om medewerking van bewoners te krijgen is het van belang dat zij kunnen instemmen met
de voorgestelde maatregelen. Om overeenstemming te verkrijgen kan het soms zinvol zijn

om net iets extra te doen. Dat moet tegelijkertijd ook beperkt worden, bij 'u vraagt wij
draaien' zijn de kosten voor de aanpak niet meer beheersbaar.

5. Wees duidelijk over de consequenties van de maatregelen voor inwoners
De gemeente gaat afkoppelen en betaalt dat ook. Maar wie wordt eigenaar van de

voorzieningen en is daarna verantwoordelijk voor het onderhoud? Deze en andere vragen

worden veel gesteld en de beantwoording daarvan kan consequenties hebben voor het
draagvlak. De kaders worden in het GRP gegeven. ln het uitvoeringsplan worden de kaders

nader uitgewerkt.
6. Pak nu doorl

Er is veel geïnvesteerd in de contacten met inwoners. Dit heeft tot meer begrip geleid. Er zijn

ook inwoners die zich afuragen waarom we nog steeds aan het praten zijn. Het wordt nu tijd
om door te gaan en uit te gaan voeren, zodat het vertrouwen in de gemeente niet verder
afbrokkelt.
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Bijlage 1 Een impressie van reacties, vragen en opmerkingen
ì ,.æ-

Er is veel scepsis en ongenoegen over de oorspronkelijke aanpak.

De gepresenteerde cijfers helpen om begrip te krijgen van het vraagstuk en de

oplossingsrichtingen, ook al zijn ze voor sommigen lastig om te volgen.

Sommige aanwezigen hebben de indruk dat er nu pas beleid wordt gemaakt terwijl de

problemen zich al langer voordoen.
Sommige bewoners zien een oplossing in het vergroten van de capaciteit van de

Gooiergracht (t.b.v. overstort) of het plaatsen van extra pompen.

Milieu (een schone Gooyergracht) en klimaatverandering zijn belangrijke argumenten om

verder te gaan met de aanpak.
Het feit dat er op eigen terrein maatregelen nodig zijn, zijn een belangrijk argument om

kritisch te zijn over de aanpak.
Veel inwoners signaleren dat kolken onvoldoende schoongemaakt worden, het water loopt
niet weg.
Op sommige plekken blijkt de grondwaterstand een zorgpunt te zijn.

Mensen vragen zich af wat de rol van het waterschap is en of die niet meer kan bijdragen.

Er is twijfel over de geraamde kosten van afkoppelen, is dit voldoende om tot goede

oplossingen te komen?
De gelijke verdeling van de kosten krijgt veel steun.

De gebiedsgerichte aanpak, waarbij maatwerk het uitgangspunt is, krijgt veel ondersteuning.

Er zijn veel vragen over de uitvoering:
o wat als de bewoner iets anders wil dan de gemeente?

o Moet iedereen evenveel rioolheffing betalen?

o Wat als ik al zelf afgekoppeld heb en daarvoor kosten heb gemaakt?

o Wie is verantwoordelijk voor eventuele schade na het afkoppelen?

o Wie wordt eigenaar van voorzieningen die op particulier terrein worden

aangebracht.
o Wie gaat het onderhoud doen van de aangelegde voorzieningen?

o Moeten inwoners niet ook gelijktijdig gestimuleerd/gedwongen worden om hun

tuinen minder te bestraten.

En ook veelgehoord: wanneer gaan we nu eindelijk aan de slag?
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Bijlage 2 Notitie Sweco
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Notitie

Onderwerp: Hemelwaterverordening Laren

Projectnummer: 361 828

Referentienummer: SWNL0225244

Datum: 02-05-201 8

Op vrijdag 20 april is er een overleg geweest tussen vertegenwoordigers van de gemeente,
het bewonerscollectief en Sweco. Doel van dít gesprek was om de gemeentelijke plannen te
bespreken en gezamenlijk te bekijken of en hoe de plannen en ideeën van de gemeente en
het bewonerscollectief nader tot elkaar kunnen worden gebracht. Naar aanleiding van dit
gesprek is aan Sweco gevraagd om vanuit de ervaring van Sweco de ideeên en opvattingen
over de hemelwaterverordening in een notitie te benoemen. Deze notitie legt dit vast.

Om een duidelijk beeld te geven hebben we het GRP en de presentatie in onderdelen
gesplitst. Per onderdeel vatten we samen wat de aanpak van de gemeente Laren is en hoe
wij dit beschouwen. Dit geeft ons de mogelijkheid om te reageren op specifieke onderdelen
Uiteraard heeft deze aanpak wel als gevolg dat we meerdere uren aan gesprekken en vele
documenten samenvatten in een korte tekst, waarmee we sommige nuances verliezen.

Ambitie gemeente Laren
Uit het ontwerp-GRP Laren en de gegevens presentatie maken wij op dat eens in de twee
jaar kortdurend water op straat van geringe omvang toelaatbaar is. Hiernaast wil de
gemeente nooit schade veroorzaakt door extreme buien, waarbij de maatlat voor een
extreme bui de bui van 28 juli 2014 is. Deze bui moet in de toekomst zonder schade worden
verwerkt. Deze doelen moeten binnen 6 jaar worden bereikt.

Beschouwing
Vanuit onze ervaring zien we vaker deze doelen. Gemeenten verschillen wel in de ambitie
voor de extreme bui die ze zonder schade willen verwerken, want we zien ook gemeenten
die hierbij voor een bui van 60 mm kiezen (dit is een zwaardere bui dan die van 28 juli 2O14,

circa 46 mm).

Het tijdspad waarin de doelen moeten worden bereikt is - naar onze ervaring - zeer krap.
Tervergelijking: in het Deltaprogramma Ruimtelijke Adaptatie is gesteld dat Nederland in
2050 'ruimtelijk adaptief' moet zijn. Als de bui van 28 juli 2014 staat voor 'klimaatadaptatie,
dan kiest de gemeente Laren ervoor om al in 2025 klimaatadaptief te zijn.

Maatregelen om ambitie te bereiken
De gemeente Laren kiest voor een gebiedsgerichte aanpak van afkoppelen. Dit wordt
uitgewerkt in een uitvoeringsplan. Hierbij is ruimte voor co-creatie, moet de lozing van
hemelwater op het riool stoppen, zijn er maatregelen om in hoog-Laren extra water vast te
houden en maatregelen om laag-Laren te beschermen tegen het water. Dit plan wordt
srapsgewijs uitgevoerci, met 3 stangebiecien. Na 5 jaar moet hei zijn argeronci. úc
hemelwaterverordening die verbiedt om hemelwater te lozen op een vuilwaterriool wordt
voortgezet.

Swæo Nederland B.V

Handelsreg¡ster 301 29769
Statuta¡r gevestigd te De Bilt

Joris de Visser

T +31 88 81 1 6'1 03
M +31 6 53 '1't 51 72
jor¡s.devisser@sweco.nl

Sweco

De Holle Bilt 22
3732 HM De Bilt
Postbus 203

3730 AE De B¡lt

T+31 88811 6600
M.sweco.nl
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Beschouwing
Een gebiedsgerichte aanpak passen we bij Sweco ook vaak toe en daar ziin we dus ook
voorstander van. Dit geeft de mogelijkheid om te kijken wat echt nodig is binnen een gebied,

waardoor er doelmatige maatregelen kunnen worden getroffen. Voor ons ontbreekt nog een

duidelijke prioritering binnen die gebiedsgerichte aanpak. Het onderscheid tussen hoog en

laag Laren begrijpen we, maar hoe worden maatregelen in hoog en laag Laren tegen elkaar
afgewogen? Moeten alle maatregelen in hoog Laren worden genomen, of juist in laag
Laren? De opmerking dat er in laag-Laren maatregelen worden genomen om te
beschermen tegen hemelwater geeft de indruk dat er hier een heel andere gebiedsgerichte

aanpak wordt gekozen dan in hoog-Laren. Dit blijft echter impliciet in het GRP verborgen.

Uit de gesprekken maken we op dat de hemelwaterverordening een gevoelig onderwerp is

voor de bewoners. ln het GRP staat dat de hemelwaterverordening wordt voortgezet. Hierbij
is voor ons niet duidelijk hoe dit samenhangt met de gebiedsgerichte aanpak. lmmers, als
dit per gebied wordt uitgewerkt, dan kan onzes inziens niet op voorhand worden gesteld dat
nergens in Laren hemelwater meer op het riool mag worden geloosd. Waarom is er dan

toch al een hemelwaterverordening die dit verbiedt? Tijdens de presentaties werd gezegd

dat dit een stok achter de deur is, maar waarom is die stok achter de deur nodig als er nog

niet is uitgewerkt wat er nodig is?

De ambitie ligt tot slot zeer hoog. Binnen 5 jaar dit bereiken is zeer ambitieus en naar onze
ideeën nieUnauwelijks haalbaar. Stel dat er per gebied een jaar nodig is om het proces te
doorlopen (dit is volgens ons een reële inschatting), dan is daarna pas bekend welke
maatregelen er worden getroffen. Als die maatregelen vervolgens binnen 5 jaar moeten zijn

uitgevoerd, dan moeten er zeerveel werkzaamheden in korte tijd plaatsvinden, waarbij
afstemming op andere werken in de openbare ruimte ook in het gedrang komt.

Afko ppelen particu I iere verharde oppervlakken
ln de presentaties en in het GRP is er veel aandacht voor het afkoppelen van particuliere

verharde oppervlakken. ln de strategie staat dat aan pandeigenaren wordt gevraagd om

mee te werken. Ook staat er dat het wordt verboden om hemelwater te lozen op het
vuilwaterriool en dat dit verbod per gebied van kracht wordt gesteld. En dat aan
pandeigenaren een alternatief wordt geboden om hemelwater te lozen. Tijdens de
presentaties werd als onderbouwing voor deze strategie verwezen naar een eerdere studie
van Grontmij.

Beschouwing
Uit de presentaties en het GRP werd ons niet duidelijk waarom er is gekozen om het
particulier verhard oppervlak af te koppelen. De studie van Grontmij toont inderdaad aan dat
het afkoppelen van particulier verhard oppervlak een gunstige uitwerking heeft op het

venruerken van hemelwater, maar het afkoppelen van gemeentelijk verhard oppervlak zal

zeer waarschijnlijk ook zo'n gunstige uitwerking hebben. Waarom is ervoor gekozen om zo

sterk in te zetten op particulier verhard oppervlak?
Tijdens de presentaties is verteicj dat ook wegen worcjen afgekoppeici ais ze op cie plannirrg

staan om te vervangen. Echter, doordat er weinig wegen hoeven te worden vervangen, kan

er binnen het gestelde tijdskader niet veel wegoppervlak worden afgekoppeld. Hierdoor ligt
de nadruk op het particulier verhard oppervlak. Dit betekent dat de eerdere keuze om in
korte tijd klimaatadaptief te worden vooral bereikt wordt via het particulier verharde
oppervlak. Het is de vraag of dit reëel is.
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Verder is zeer beperkt uitgewerkt wat bewoners mogen venrachten van deze strategie. Wij
krijgen de indruk dat vooral in hoog-Laren de particuliere verharde oppervlakken worden
afgekoppeld, omdat de bodemsoort in laag-Laren weinig doorlatend is en er doordat het
centrumgebied is ook weinig ruimte beschikbaar is. Dit blijft echter in het midden, doordat dit
nog wordt uitgewerkt in gebiedsgerichte plannen.

De opmerking dat pandeigenaren wordt gevraagd om mee te werken suggereert dat ze een
keuze hebben. Als ondertussen wordt verboden om hemelwater te lozen op het riool, dan is

er volgens ons geen sprake van een keuze.

Gommu nicatie naar bewoners
ln het GRP en tijdens de presentaties is er veel gesproken over de bewoners van Laren. Er

zijn extra bewonersavonden gehouden om uitleg te geven over de plannen. Ook zijn er twee
gesprekken geweest met het bewonerscollectief, waar wij als Sweco bij aanwezig waren.

Beschouwing
Wij kunnen ons goed voorstellen dat bewoners schrikken van deze plannen. Jarenlang
mocht men hemelwater lozen op het riool, plotseling wordt het verboden. Hoe dit precies
voor hen uitwerkt is nog onduidelijk, omdat dit in gebiedsgerichte plannen moet worden
uitgewerkt. Juist het stuk dat uitlegt hoe het direct raakt is dus nog niet opgesteld.
Ondertussen is er alwel een verordening die aangeeft dat er dwang is. Wij denken daarom
dat het voor de bewoners veel onrust wegneemt als voor hen duidelijker wordt gemaakt wat
ze kunnen verwachten.

Wij stellen daarom voor om in het GRP een aantal principes op te nemen die de gemeente
volgt bij de uitwerking van de gebiedsgerichte plannen. Hiervoor denken wij zelf aan:
o Dat er per gebied een analyse wordt uitgevoerd of de gemeente beter op particulier

terrein of op openbaar terrein kan afkoppelen.
o Dat expliciet wordt gesteld dat de gemeente aansprakelijk is bij schade tijdens aanleg

van de voorzieningen op particulier terrein.
o Dat vooraf per woning onderzocht wordt of afkoppelen van daken op particulier terrein

niet tot gevolgschade leidt (bijvoorbeeld door vernatting van de tuin, of wateroverlast
door verhoging van de grondwaterstand).

o Dat expliciet wordt gesteld wie eigenaar wordt van de infiltratie / bergingsvoorzieningen
op particulier terrein.

o Dat expliciet wordt gesteld wie verantwoordelijk is en de kosten draagt voor het beheer
van de voorzieningen op particulier terrein.

o Dat expliciet wordt gesteld hoe het beheer van de voorzieningen wordt of moet worden
uitgevoerd.

¡ Dat duidelijk wordt vastgelegd hoe het proces van de verschillende gebiedsgerichte
aanpakken verloopt (welke gebieden op welk moment?), hoe in dit proces wordt
bijgestuurd (wanneer worden lessen gedeeld?) en hoe gecontroleerd wordt of dit
bijdraagt aan het doel (wanneer is er voldoend bereikt?).
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Financiën
ln de presentatie en in het GRP worden verschillende bedragen genoemd voor de kosten
van afkoppelen en voor andere scenario's.

Beschouwing

De genoemde bedragen lijken ons - naar onze ervaring - aan de lage kant. Dit wordt
versterkt doordat de ramingen regelmatig'doelmatig'zijn genoemd. Een lage raming zorgt
ervoor dat alleen goedkopere oplossingen haalbaar zijn en stuurt daarmee sterk de

uitkomsten van een gebiedsgerichte aanpak. Ook is ons onduidelijk hoe de financiën
worden verdeeld over de verschillende gebieden.

De ramingen zijn gebaseerd op het afkoppelen van particulier verhard oppervlak, terwijl er

een gebiedsgerichte aanpak wordt gevolgd waaruit nog moet blijken welke maatregelen er

worden getroffen. Tijdens de presentaties is gezegd dat er ook wordt gezocht naar
bijvoorbeeld maatregelen in het openbaar groen, ook staat er in het GRP dat in laag-Laren
andere typen maatregelen worden getroffen dan in hoog-Laren. De financiële raming sluit
daarmee niet aan op de gepresenteerde strategie en aanpak.
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